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   فرزین ماندگار
پیکر کارگردان سریال های »کیف انگلیسی« و 
»کلاه پهلوی« روز گذشته از مقابل خانه سینما۲ 

رهسپار خانه ابدی شد.
در این مراسم مریلا زارعی به عنوان سخنران 
گفت: امیدوارم اش�ک امان�م دهد ت�ا بتوانم 
صحبت کنم. »من سیدم اذیتم نکنید« جمله ای 
بود که بارها از او شنیده بودیم. سلام سید، شما 
س�یدید، آقایید، زائر حرم شاهچراغ هستید. 
بی تاب بودم تا زمانی که به تشییع نیامده بودم 
و دلم روشن ش�د. به دلیل حساسیت هایی که 
داش�تید مطمئنم که الان در گوش�ه ای از این 

حیاط ایستادید.
زارعی در ادامه عنوان کرد: او تحصیلکرده فرنگ 
بود اما عاش��ق زبان فارس��ی بود. عاشق کشور و 
وطنش بود و عاشق به تصویر کشیدن حقیقت بود. 
حقیقتی که الان گم شده است. آقای دری همه ما 
مسافریم به نوبت. به احترام این لحظه سخت برای 
روح او طلب آرامش و صبر دارم. به احترام مردی 
که سال ها در کشورش نوشت و خواند تا هنر این 
مرز و بوم تمام در حد فتواهای اینستاگرامی باقی 

نماند، کلاه برمی داریم.
  ما یکی از مفاخرمان را از دست دادیم

امیرعلی دانای��ی بازیگر نقش اول س��ریال کلاه 
پهلوی نی��ز در ادامه این مراس��م گفت: برای من 
دری همیشه جزو اولین هاست چراکه کارم را با او 
شروع کردم و باعث ورود من به این حرفه شد. ما 
یکی از مفاخرمان را از دست دادیم و فکر نمی کنم 
دیگر شبیه او متولد شود همین طور که مثل آقای 
حاتمی زاده نشد. متأسفم که او دیگر فرصت پیدا 
نکرد کار جدیدی بسازد در حالی که در این سال ها 
روی فیلمنامه های بس��یاری کار کرد. گله مندم 
از اینکه چ��را از مفاخرمان به درس��تی نگهداری 

نمی کنیم؟ اگر او نسازد چه کسی بسازد؟
در بعد کار تاریخی و معاصر کارهای زیادی ساخته 
شده اما کارهایی که به درستی تاریخ را نشان داد، 
سریال های دری بوده که همه چیز را در کنار هم 

نشان می داد.
  چند سال بود او را ندیده بودم!

رضا کیانیان نیز در بخش��ی دیگر از این مراس��م 
گفت: از خوبی ها و کارهای خوبش تعریف کنم یا 

اینکه چرا من که باید از او تعریف کنم چند سالی 
بود او را ندیده بودم؟! در این اوضاع طبیعی است 
که یادمان برود از دوستی هایمان. دری ۶۵سالش 
بود چرا باید بمیرد؟ س��ریال کیف انگلیس��ی را 
کس��ی نمی تواند فراموش کند و کسی بهتر از او 
نمی توانست چنین روایتی داشته باشد. قبل از او 
علی حاتمی بود. امیدوارم روزی برسد که به آینده 

امیدوار باشیم.
  دری دوست 40ساله ام بود

اسدالله نیک نژاد کارگردان س��ینما در ادامه این 
مراسم گفت: بعد از سال ها دوری اولین ملاقاتم 
با جامعه هنری با مرگ دوست 40 ساله ام تلاقی 
کرد. به خانواده دری تسلیت می گویم. دری تاریخ 
معاصر را خوب می شناخت و درد دل بسیاری از 
کسانی را داشت که به تاریخ این کشور دشمنی 
کردند. می دانست چه کسانی به این کشور ظلم 

کردند. با آرامش بخواب.
در بخش دیگری از این مراسم قطب الدین صادقی 
نیز عنوان کرد: من دیروز با مرگ انتظامی و دری 
امیدواری ام را از دست دادم. تمام بحران هایی که 
دور و برمان را گرفته با وجود این بزرگان برای مان 
آسان تر بود. دری دوس��ت والاگهر من بود که با 

اینکه کارم بازیگری نیست اما در کیف انگلیسی 
با او همکاری ک��ردم. بعد از کیف انگلیس��ي ۱۲ 
سال و ۲۵ س��ریال را کار نکردم. او ویژگی بارزی 
در کارش داشت که از کمتر کسی دیدم. صادقی 
تصریح کرد: کمتر هنرمندی دیدم که بتواند تا این 
حد با زندگی هنری اش یکی شود و انتظامی هم 
همین طور بود و بزرگ ترین فضیلت شان این نبود 
که آگاهی و عشق داشتند بلکه این بود که هنر را 
با زندگی مردم یکی کردند. اینها افراد بااعتقادی 
بودند و نه برای پول و... بلکه برای مردم شان کار 
می کردند. تنها یک کار ب��زرگ می توانیم انجام 
بدهیم و آن هم اینکه این افراد را دوس��ت داشته 

باشیم. اینها نماد یک دوره از تاریخ هستند.
  بدش نمی آمد خلاف جریان آب شنا کند

عبدالله اسفندیاری نیز دیگر فردی بود که در این 
مراسم سخنرانی کرد، وی گفت: من برادر و رفیقی 
را از دست دادم که س��ال ها با هم دوست بودیم و 
حتی دعوا می کردیم و همچنان دوستی مان برقرار 
بود گویی که جزئی از این خانواده هستم. دری در 
کیف انگلیسی مورد توجه قرار گرفت و بعد هم کلاه 
پهلوی. او بدش نمی آمد که خلاف جریان آب شنا 
کند  یا خلاف جریان رس��می دولتی. حتی حین 

عکس گرفتن هم حرکات ما را کارگردانی می کرد.
   به شدت بیگانه ستیز بود

دارابی مدیر امور استان های صدا و سیما نیز در 
ابتدای صحبت های خود در این مراس��م گفت: 
امروز ما شاهد مراسم تشییع و تجلیل از یکی از 
ستارگان آسمان هنر ایران هستیم. او برای من 
رفیق و دوست شفیقی بود و به همه بازماندگانش 
تس��لیت می گویم. ما علاوه بر رابطه کاری با هم 
دوست بودیم. وی با اش��اره به ویژگی های دری 
نیز گفت: دری انس��انی موحد، خداجو و عاشق 
اهل بیت بود و بس��یار علاقه مند بود که سریال 
یا سینمایی درباره حضرت زینب)س( بسازد که 
اجل مهلت نداد و تش��ییع او در شیراز بخشی از 
توجه اهل بیت به این سید عزیز بود. برای اولین 
بار بود که در شاهچراغ چنین مراسم باشکوهی 
برای یک هنرمند برگزار شد. وی با بیان اینکه این 
میزان دقت و س��رعت او در تعهدش مثال زدنی 
بود گفت: آگاهی و دانش وسیعی از تاریخ داشت. 
او وفادار بی چون و چرا به اس��تقلال کشور بود و 
قهرمان های واقعی را دوست داشت. سنجرخان 
۲۶ قسمتش نوشته ش��د و در بیمارستان که به 
عیادتش رفتم به ما روحیه م��ی داد و گفت بعد 
از مرخص شدنم از بیمارستان در شهریور کلید 
می زنیم. او به شدت بیگانه ستیز بود نه به معنی 
نف��ی دیگران بلک��ه خواهان اس��تقلال و آبادی 
کشورش بود. دو س��ریال او دو روایت از منظومه 
فکری اش است و از خداوند برایش رحمت الهی 
می خواهم. در این مراسم علی دارابی معاون امور 
استان های سازمان صداوس��یما، مهدی فرجی 
مدیر پیشین شبکه یک س��یما، رضا پورحسین 
قائم مق��ام معاون س��یما، مجی��د زین العابدین 
مدیر شبکه یک سیما، ابراهیم حاتمی کیا، رضا 
کیانیان، عل��ی مصفا، تینا پاک��روان، فخرالدین 
صدیق ش��ریف، حس��ام نواب صف��وی، داریوش 
فرهنگ، ملیکا ش��ریفی نیا، محمود گبرلو، اکبر 
رحمتی، قطب الدین صادقی، علی مس��عودی، 
محمدمهدی حیدری��ان، امیرعلی دانایی، مریلا 
زارعی، مژگان ربانی، صالح میرزاآقایی و... حضور 
داش��تند. بنابر این گزارش مراسم ختم مرحوم 
دری پنج شنبه ساعت ۱4 الی ۱۵:۳0 در مسجد 

جامع شهرک غرب برقرار است.
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تشییع کارگردان استعمارستیز
گزارش »جوان« از تشییع پیکر ضیاءالدین دری 

  حسن روانشید*
حج پنجمین گزینه فروع دین اس��ت که هر یک از آنها فلس��فه 
خاص خود را از اصول دین دربر گرفته اند. همان گونه که شاهدیم 
هم اکنون میلیون ها مسلمان از نژادهای مختلف و متنوع و اقصی 
نقاط گیتی جهت انجام این فریضه واجب در سرزمین وحی دور 
هم جمع شده اند تا یک کلام شده و فریاد لبیک برآورند تا به گوش 
جهانیان رفته به خواب غفلت جای افتد. قطعاً این خود یک معجزه 
است زیرا بزرگ ترین کنگره وحدت برای تشکیل یک عقیده الهی 
است که همه ساله در این ماه مبارک و در خانه خدا برگزار می شود 
و یادآور مقام ابراهیم و سعی بین صفا و مروه و حجر اسماعیل باشد 
و دل سوختگان را به منا و عرفات رهنمون گردد تا رجم شیطان 
کنند و با قربانی کردن از احرام برون آیند و در نهایت یادآور وظایف 
خطیر مسلمانان درباره یکدیگر و آحاد مخلوقات الهی باشند. بیش 
از هزار و چهارصد و اندی سال اندیشمندان در سراسر جهان اسلام 
دغدغه ذبح را در عید سعید قربان داشتند که چند سالی است این 
معضل بزرگ نیز به خوبی حل  شده و ایجاد سردخانه های عظیم 
توانسته از تلف شدن گوسفندان قربانی شده در این سرزمین که 
نعمت الهی برای نیازمندان در گوشه و کنار جهان است، پیشگیری 
کند که حاجیان بدون نگرانی و با خیالی راحت بتوانند این وظیفه 
نش��ئت  گرفته از احکام و اصول دین و آیین و به تأسی از حضرت 
ابراهیم خلیل الله را به  خوبی انجام دهند در حالی  که خیالشان از 
تقسیم آن بین نیازمندان و گرسنگان آسوده باشد. در سال جاری 
آمار پذیرفته شدگان جمهوری اسلامی ایران برای انجام مناسک 
حج نس��بت به س��ال های قبل افزایش چش��مگیری داشته که 
سرجمع آنها همراه با نیروهای خدماتی مختلف بالغ  بر 90 هزار نفر 
می شود که البته مجموع هزینه این کنگره عظیم برای کشور ایران 
حدود 4/۵ هزار میلیارد تومان تخمین زده می ش��ود و افتخاری 
است برای ام القری اس��لام ناب محمدی که بتواند حجاج خود را 
با بهترین امکانات به این سفر معنوی اعزام کند در حالی  که 9۳ 
درصد از نیازهای آنها را از تولیدات داخلی تدارک می بیند. مجموع 
این خدمات مدیریت ش��ده دلیل بارزی ب��رای اثبات تلاش های 
بی وقفه بعثه مقام معظم رهبری و مجموعه سازمان حج و زیارت 
اس��ت که طی س��ال های متمادی در جمع امتیازات کسب شده 
مقام نخست را در بین بیش از ۶0 کشور اسلامی در اختیار دارد. 
اما ضرب المثل معروفی اس��ت که می گوید: »کار را که کرد آنکه 
تمام کرد«. تأمین و پرداخت ۲00 دلار ارز به هر یک از 90 هزار 
نفر به قیمت دولتی که برای هر زائر تنها ۱00 دلار کافی به نظر 
می رسد در این برهه از زمان که وضعیت اقتصادی کشور در تنگنا 
قرار گرفته نوعی اسراف به نظر می رسد که می توان با ۱00 دلار 
مازاد آن بسیاری از مسائل فرهنگی داخل کشور و کمبودهای آن 
را مرتفع و طرح نیمه تمام صحن و حرم حضرت فاطمه زهرا)س( 

را در نجف اشرف به پایان می رساند.
*روزنامه نگار پیشکسوت

 کاستی ها در احترام به فلسفه 
و فرهنگ حج تمتع

88498436سرويس فرهنگي

برای شهدای منا چه کردیم؟!
   معصومه طاهری

چند سال پیش در چنین روزهایی خبر شهادت حجاج ایرانی همه ما را 
شوکه کرد. خارج از بحث مظلومیت حاجیان ایرانی که بیشترین آمار 
شهیدان در واقعه منا را داش��تند و خارج از علت واقعی این حادثه تلخ 
که سهل انگاری آل سعود را در منطقه بین المللی مکه به همراه داشت، 
در بین شهدا چند شخصیت شاخص و اثرگذار کشورمان هم بودند که 
به غیر از خبر ش��هادت آنها و چند گزارش تلویزیونی آن هم در همان 
زمان ها که تب اتفاق بالا بود؛ متأسفانه کار خاصی در رابطه با این عزیزان 
انجام نشده است. یکی از این شهدای شاخص منا حسني کارگر است، 
فردی که با توجه به جایگاه بین الملل��ی در زمینه حفظ و قرائت قرآن 
می توانست خود به یک رس��انه در فضای نخبگانی قرآن تبدیل شود؛ 
چنانچه محمود شحات انور فرزند استاد شحات محمد انور همان ایام در 
صفحه اینستاگرام خود نوشت: »مسئول این صفحه برای تمامی محبان 
و خانواده قاری قرآن محسن  حاجی  حسنی نفر اول مسابقات بین المللی 
قرآن مالزی که چند روز گذشته جان  باخته  است، تسلیت می گوید. از 
خداوند می خواهم ایش��ان را قرین رحمت خود قرار دهد؛ ما به سوی 
پروردگار رجعت خواهیم کرد«. یا شهید غضنفر رکن آبادی دیپلمات و 
سفیر پیشین ایران در لبنان  که صهیونیست ها  سال ها به دنبال شهادت 
وی بودند که سرانجام به طرز مشکوکی در واقعه منا شهید شد و علت آن 
همچنان در پرده ابهام باقی ماند. اما سؤال اینجاست واقعاً چند خروجی 
در این مدت درباره این شهدا و اتفاقاتی که برای آنها و همراهانشان رخ 
داده تولید و ساخته شده است؟! جای تأسف دارد که بگوییم به غیر از 
خبر و موشن گرافی که در ایام داغ شهادت شهدای منا کار شد، خروجی 
خاصی که بتوان با ترجمه در شبکه های غیرایرانی منتشر کرد نداریم 
تا از طریق رسانه مظلومیت شهدای منا و از دست دادن نخبگان ایرانی 
را به گوش دنیا برس��انیم. کم کاری و س��هل انگاری رسانه ای ما هم در 
این زمینه ناخواسته مزید بر علت شده اس��ت تا کمتر توجهی به این 
حادثه مهم بین المللی صورت بگیرد. امروز هم بعد از واقعه منا و شهید 
شدن خیلی از حجاج ایرانی و شخصیت های برجسته ای چون شهید 
رکن آبادی و حسني کارگر بیم آن می رود این حادثه نیز کم کم به بوته 
فراموشی سپرده شود و فقط در سالروز واقعه منا به چند خبر و گزارش 
تکراری بسنده کنیم. حقیقت امر آن است که دستگاه فرهنگی و رسانه ای 
ما خروجی های چندان تأثیرگذار و بادوام��ی برای اتفاقات مهم جهانی 
تولید نکرده است؛ اتفاقاتی که برخی از آنها مانند واقعه منا غرض ورزی و 
بی کفایتی آل سعود در مدیریت حرمین شریفین را نشان می دهد و باید 
از این فرصت تلخ برای روشنگری عمومی دنیا استفاده برد به خصوص 
با قوت و شدت بیشتری  در حوزه رس��انه به آن پرداخت. سینما، رمان، 
تئاتر، هنرهای تجسمی و... می توانند هر رویدادی را در سال های طولانی 
جاودانه کنند در همان اوایل بنا بود فیلمی به نام ش��هید حسني کارگر 
تولید و ساخته شود اما به سرنوشتی نامعلوم دچار شد و هیچ خبری از 
وضعیت آن به گوش نرسید. درباره شهید رکن آبادی هم هیچ کارگردانی 
آستین همت بالا نزده است تا  روایتگر داستان این شهید بزرگوار باشد که 
جای تأمل و تأسف دارد. امید است کمی بیشتر به این رویدادهای تلخ اما 

تأثیرگذار بین المللی توجه کنیم و دنیا را با حقیقت آشنا سازیم.


